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Irwin Cotler is a human rights lawyer, constitutional law professor, 
and Parliamentarian who earned the designation of Counsel for the 
Oppressed for the promotion and protection of human rights around 
the world.

“My father spoke of the pursuit of justice as being equal to all the other com-
mandments combined. My mother said that ‘if you want to pursue justice, you 
have to understand—feel—the injustice about you and combat that injustice.’” 

—Irwin Cotler

For the last five decades, Irwin Cotler has devoted his intellect and advocacy skills 
to the promotion and protection of human rights around the world, first as an inter-
national human rights lawyer and later as a Member of Parliament for Mount Royal, 
Minister of Justice and Attorney General of Canada, where he made the pursuit of 
international justice a government priority.

Professor Cotler has served as counsel to prisoners of conscience including Andrei 
Sakharov and Natan Sharansky (former Soviet Union), Nelson Mandela (South Africa), 
Jacobo Timmerman (Latin America), Prof. Saad Eddin Ibrahim (Egypt), Nobel Peace 
Laureate Liu Xiaobo (China), and others.

As a Parliamentarian, he was Chair of the Inter-Parliamentary Group for Human 
Rights in Iran, the Inter-Parliamentary Group of Justice for Sergei Magnitsky, and 
the All-Party Save Darfur Parliamentary Coalition.

When he became Minister of Justice of Canada in 2003, he reformed the Supreme 
Court appointment process and helped make it the most gender-representative  
Supreme Court in the world. He initiated the first-ever law on human trafficking. He 
crafted the first-ever legislation to grant marriage equality to same-sex couples. He 
quashed more wrongful convictions in a single year than any prior Minister.

Irwin Cotler est un avocat des droits de la personne, un professeur de 
droit constitutionnel, et un parlementaire à qui fut décerné le titre de 
Champion des opprimés pour la promotion et la protection des droits 
de la personne partout dans le monde.
« Mon père parlait de la quête de la justice comme d’un précepte aussi impor-
tant que tous les commandements réunis. Et ma mère disait ‘si tu veux t’enga-
ger dans la quête de la justice, tu dois être conscient de l’injustice, tu dois la 
ressentir vraiment pour la combattre’. »

—Irwin Cotler

Pendant cinquante ans, Irwin Cotler a consacré son intelligence et ses talents de plai-
deur à la promotion et à la protection des droits de la personne partout dans le monde, 
d’abord comme avocat international des droits de la personne, puis comme député 
fédéral de Mont-Royal, et ministre de la Justice et procureur général du Canada, fai-
sant de la poursuite de la justice internationale une priorité du gouvernement.

Le professeur Cotler a été avocat des prisonniers de conscience Andrei Sakharov et 
Natan Sharansky (ex Union soviétique), Nelson Mandela (Afrique du Sud), Jacobo 
Timmerman (Amérique latine), Prof. Saad Eddin Ibrahim (Égypte), Liu Xiaobo, lau-
réat du prix Nobel de la paix (Chine), entre autres.

En tant que parlementaire, il a présidé le Groupe interparlementaire pour les droits 
de la personne en Iran, le Groupe interparlementaire pour la justice pour Sergei 
Magnitsky, et la Coalition parlementaire multipartite pour sauver le Darfour.

Devenu ministre de la Justice du Canada en 2003, il entreprend de réformer le pro-
cessus de nomination de la Cour suprême et contribue à en faire la Cour suprême 
la plus représentative des femmes au monde. Il dépose le tout premier projet de Photo: Robert J. Galbraith

Professor Cotler is a gifted educator teaching generations of law students at McGill, Harvard and Yale 
universities. He is the recipient of eleven honorary doctorates, the Order of Canada, the Canadian Bar 
Association’s President’s Award, the International Raoul Wallenberg Foundation’s Centennial Medal and 
was elected 2014 Canadian Parliamentarian of the Year by his colleagues.

Professor Cotler said that when he decided to enter politics, former Prime Minister Pierre Trudeau gave 
him the following advice: “In politics, one can compromise on policy, but never on principle.” Prof. Cotler’s 
steadfast commitment to the principles of justice and human rights is an inspiration to all.

loi visant à criminaliser la traite de personnes, il introduit la première loi à accorder le droit au mariage 
aux couples de même sexe, et il annule plus de condamnations injustifiées en une seule année que tout 
ministre avant lui.

Le professeur Cotler est un éducateur émérite qui a enseigné à des générations d’étudiants en droit aux uni-
versités McGill, Harvard et Yale. Il est récipiendaire de onze doctorats honorifiques et de l’Ordre du Canada, 
du Prix du président de l’Association du Barreau canadien, de la Médaille du Centenaire de la Fondation 
internationale Raoul Wallenberg, et il a été nommé Parlementaire canadien de l’année par ses pairs en 2014.

Comme le rappelait Irwin Cotler, au moment où il s’apprêtait à entrer en politique, l’ancien premier ministre 
Pierre Trudeau lui avait donné le conseil suivant : « Vous pouvez faire des compromis sur des questions de 
politique, mais jamais sur des principes ». L’engagement immuable du professeur Cotler envers les prin-
cipes de justice et de droits de la personne demeure une source d’inspiration pour tous.
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